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Szijjártó Péter: hosszú még az út egy magyar-ukrán csúcstalálkozóig 
2024. január 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, origo.hu, Demokrata, 

Mandiner, PestiSrácok.hu, Index.hu, Vajma.info, KISZo.net 

Magyar-ukrán csúcstalálkozónak akkor lehet majd értelme, ha az új dimenzióba tudja léptetni 

a kétoldalú kapcsolatokat, amihez azonban még sokat kell dolgozniuk a feleknek - közölte 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter kedden Budapesten. A minisztérium 

közleménye szerint a tárcavezető a Magyar-Bahreini Gazdasági Vegyes Bizottság ülését követő 

sajtótájékoztatón újságírói kérdésekre válaszolva megismételte, hogy magyar-ukrán 

csúcstalálkozónak akkor lehet majd értelme, ha az új dimenzióba tudja léptetni a kétoldalú 

kapcsolatokat, amihez azonban még sokat kell dolgozniuk a feleknek.  "Hosszú az út odáig, 

hogy felső szintű találkozóra kerüljön sor, de mi készen állunk ezen közös munka elvégzésére" 

- jelentette ki. "Tegnap fontos lépéseket tettünk. A következő napokban, hetekben az oktatási 

kormányközi munkacsoportnak kell elvégezni azt a munkát, amelynek nyomán lehetővé válik, 

hogy a 2015-ben már a magyar közösség rendelkezésére álló jogokat a magyarok Kárpátalján 

visszakapják" - mutatott rá. 

 

Menczer Tamás: a kormány elvárja, hogy a kárpátaljai magyar kisebbség 

visszakapja a 2015 előtti jogokat 
2024. január 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu, 

PestiSrácok.hu, Ma.hu, Körkép.sk, ma7.sk 

A magyar kormány elvárása, hogy Ukrajna biztosítsa a kisebbségeknek korábban már 

megszerzett jogait - mondta a Külgazdasági és Külügyminisztérium kétoldalú kapcsolatokért 

felelős államtitkára kedden az M1 aktuális csatorna műsorában. Menczer Tamás a hétfői 

ukrán-magyar külügyminiszteri találkozót úgy értékelte, hogy az első lépés megtörtént a 

bizalomépítésben. A kisebbségi jogok elvétele minden európai értékkel, nemzetközi és 

kétoldalú megállapodással ellentétes - hangsúlyozta az államtitkár, emlékeztetve arra, hogy 

Ukrajna 2015-ben kezdte meg a kisebbségi jogok "megnyirbálását" az oktatási, a kisebbségi és 

a nyelvtörvény módosításával. A hétfői találkozón a magyar delegáció 11 pontban összegezte a 

kisebbségekkel kapcsolatos elvárásait, amelyeket közös munkabizottság tárgyal meg - mondta. 

Hozzátette, a magyar kormány a 11 pontról egyeztetett a kárpátaljai magyar közösséggel, az 

általuk megfogalmazottakat képviselték. A magyar miniszterelnöknek és az ukrán elnöknek 

akkor kell találkoznia, amikor a kapcsolatok új szakaszba lépnek - mondta az államtitkár. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/30/szijjarto-peter-hosszu-meg-az-ut-egy-magyar-ukran-csucstalalkozoig
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/30/menczer-tamas-a-kormany-elvarja-hogy-a-karpataljai-magyar-kisebbseg-visszakapja-a-2015-elotti-jogokat
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/30/menczer-tamas-a-kormany-elvarja-hogy-a-karpataljai-magyar-kisebbseg-visszakapja-a-2015-elotti-jogokat
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Magyar Levente: ígéretesnek bizonyult az ukrán-magyar találkozó 
2024. január 30. – Karpat.in.ua 

Ígéretesnek nevezte az Ungváron tartott ukrán-magyar csúcstalálkozót Magyar Levente, a 

Külgazdasági- és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára. Magyar Levente szerint, az, 

hogy több mint két év után újra asztalhoz ültek a két ország vezető politikusai, azt jelenti, hogy 

kölcsönös szándék van a kapcsolatok normalizálására, helyreállítására, ami 2015 előtt 

jellemezte ezt a viszonylatot. Hozzátette: emellett realistának is kell maradni, mert egy ilyen 

találkozóval minden problémát ugyan nem lehet megoldani, de egy ajtó már kinyílt. 

                      
Felmérés: biztos EP-bejutó a Șoșoacă-párt, az RMDSZ bejutása bizonytalan 
2024. január 30. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A PSD első helye megkérdőjelezhetetlen, a szélsőjobb pártok támogatottsága töretlen, az 

RMDSZ pedig továbbra is parlamenti párt marad – derül ki az INSCOP közvélemény-kutató 

legfrissebb felméréséből. A News.ro hírportál megrendelésére készült, az európai parlamenti 

választások előtti pártpreferenciákat firtató felmérés kedden ismertetett eredményei szerint a 

kormány vezető erejét adó Szociáldemokrata Párt (PSD) továbbra is első helyen áll: a biztos 

pártválasztók körében (ők a válaszadók 68,7 százalékát teszik ki) 29,5 százalékon áll, míg azon 

biztos pártválasztók körében, akik a választási részvételüket is biztosra jelezték (az ő arányuk 

39,3 százalék) 27,1 százalékon. A második helyen koalíciós partnere, a Nemzeti Liberális Párt 

(PNL) áll 18,8, illetve 19,8 százalékkal, míg a harmadik a szélsőséges Románok Egyesüléséért 

Szövetség (AUR – 18,4 illetve 17,9 százalék). 

 

Ukrán miniszteri tanácsos: aggasztóak az AUR politikusának ukrán területek 

elfoglalására vonatkozó kijelentései  
2024. január 30. – Krónika 

Nem maradt kijevi reakció nélkül, hogy Claudiu Târziu, a Románok Egyesüléséért Szövetség 

(AUR) szenátora múlt héten ukrajnai területek Románia általi bekebelezését szorgalmazta: 

Anton Geracscsenko, az ukrán belügyminiszter tanácsadója aggasztónak nevezte az AUR 

szenátusi frakcióvezetőjének kijelentéseit. Kijev reagált a Mi Hazánk „elcsatolási igényére” is. 

„Claudiu Târziu, a román AUR párt egyik vezetője azt követeli, hogy Románia csatolja magához 

Ukrajna négy területét: Észak-Bukovinát, Dél-Besszarábiát, a Herca-vidéket és Kárpátalját. Ezt 

2024. január 24-én jelentette be. Târziu következetes: 2022. március 4-én, néhány nappal 

azután, hogy Oroszország megkezdte Ukrajna teljes körű invázióját, így nyilatkozott: »Úgy 

vélem, hogy szükség van a Románia és Oroszország közötti kapcsolatok felengedésére, 

elismerem a Románia és Oroszország közötti jó együttműködés szükségességét, kész vagyok 

kivenni a részemet«. Korábban hasonló kijelentéseket tett ukrán területek kapcsán a 

magyarországi szélsőjobboldali párt is. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=177105&lang=hu
https://kronikaonline.ro/belfold/felmeres-biztos-bejuto-a-ooac-part-az-rmdsz-is-maradhat-a-parlamentben-1
https://kronikaonline.ro/kulfold/ukran-miniszteri-tanacsos-aggasztoak-az-aur-egyik-politikusanak-ukran-teruletek-elfoglalasara-vonatkozo-kijelentesei
https://kronikaonline.ro/kulfold/ukran-miniszteri-tanacsos-aggasztoak-az-aur-egyik-politikusanak-ukran-teruletek-elfoglalasara-vonatkozo-kijelentesei
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Romántanulás telefonos alkalmazással? – Divatosak, de nem túl hasznosak a 

magyarok számára nyelvleckét kínáló appok  
2024. január 30. – Krónika 

Minden évben előkerülnek az érettségi, illetve a képességvizsgák időszakában a románnyelv-

tanítás hiányosságai, hogy az erdélyi magyar gyerekek, fiatalok számos nehézségekkel 

küzdenek ezen a téren. Viszont hiába járnak le a vizsgák – kinek-kinek sikeresen vagy 

sikertelenül –, a probléma marad, fiatal felnőttek lépnek ki az életbe vagy folytatják 

tanulmányaikat úgy, hogy nem beszélnek megfelelően – vagy nem érzik úgy, hogy eléggé 

tudnak – románul. Bár számos internetes, telefonos alkalmazás áll a rendelkezésükre, ezek 

hatékonysága kívánnivalót hagy maga után. 

 

Márton Áron püspökké szentelésének 85. évfordulója alkalmából tartanak 

ünnepséget a kolozsvári Szent Mihály-templomban  
2024. január 30. – Krónika 

Február 12-én lesz 85 éve annak, hogy püspökké szentelték Márton Áront a kolozsvári Szent 

Mihály-templomban, ez alkalomból este 6 órától tartanak ünnepséget a kincses város 

legimpozánsabb istenházában. Amint a Szent Mihály Római Katolikus Plébánia 

közleményében szerepel, mindenkit hívnak hálát adni, imádkozni Márton Áron püspök 

(Csíkszentdomokos, 1896. augusztus 28. – Gyulafehérvár, 1980. szeptember 29.) boldoggá 

avatásáért. 1939. február 12-én a szentelés meghatározó eseményének színhelye volt a 

kolozsvári Szent Mihály templom, ekkor avatták püspökké Márton Áront. 1944. május 18-án 

Márton Áron itt mondta el nevezetes beszédét, amelyben elítélte a zsidóüldözést: „A felebaráti 

szeretet parancsának nyílt vállalása és érvényesítése ma inkább kötelességünk, mint 

nyugalmas időkben. 

 

Javában zajlanak a felújítási munkálatok az oltszemi Mikó-kastélynál, ahol 

Székelyföldi Lovas Központot hoznak létre  
2024. január 30. – Krónika 

Javában zajlanak a felújítási munkálatok az oltszemi Mikó-kastélyban, ahol Székelyföldi Lovas 

Központot hoznak létre – számolt be közösségi oldalán Tamás Sándor, Kovászna Megye 

Tanácsának elnöke. Amint Tamás Sándor közölte, a műemlék kastélyt az Országos 

Helyreállítási Alapból újítják fel. A neoklasszicista stílusban épült kastélyban a restaurálási 

munkálatokat követően Székelyföldi Lovas Központot hoznak létre. „Visszakapcsoljuk 

Sepsiszék gyönyörű épített örökségét a turisztikai körforgásba” – írta a közösségi oldalon 

Tamás Sándor. A felújítás értéke a tanácselnök augusztusi közlése szerint több mint 18 millió 

lej, a munkálatok becsült időtartama 36 hónap.  

 

 

 

 

E
rd

é
ly

 

https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/telefonos-alkalmazassal-romanul-n-divatosak-de-nem-tul-hasznosak-az-erdelyi-magyarok-szamara-a-romantanulasban-az-appok
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/telefonos-alkalmazassal-romanul-n-divatosak-de-nem-tul-hasznosak-az-erdelyi-magyarok-szamara-a-romantanulasban-az-appok
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/marton-aron-puspokke-szentelesenek-85-evforduloja-alkalmabol-tartanak-unnepseget-a-kolozsvari-szent-mihaly-templomban
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/marton-aron-puspokke-szentelesenek-85-evforduloja-alkalmabol-tartanak-unnepseget-a-kolozsvari-szent-mihaly-templomban
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/javaban-zajlanak-a-felujitasi-munkalatok-az-oltszemi-miko-kastelyban-ahol-szekelyfoldi-lovas-kozpontot-hoznak-letre
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/javaban-zajlanak-a-felujitasi-munkalatok-az-oltszemi-miko-kastelyban-ahol-szekelyfoldi-lovas-kozpontot-hoznak-letre
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Ciolacu négy erdélyi megye autonómiáját ígérte Orbánnak - állítja a PNL-s Cozma 
2024. január 30. – maszol.ro 

Adrian Cozma, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) szatmárnémeti szervezetének elnöke és a párt 

egyik országos alelnöke árulással vádolja a miniszterelnököt. Szerinte Marcel Ciolacu 

megígérte Orbán Viktornak, hogy autonómiát ad négy erdélyi megyének, cserébe az RMDSZ 

támogatásáért az őszi elnökválasztáson. A politikus semmilyen bizonyítékkal nem támasztotta 

alá állítását. „Beigazolódott, amit négy hónappal ezelőtt állítottam,, amikor Orbán 

miniszterelnök egy magánlátogatáson járt Romániában. Ciolacunak el kell mondania, hogy 

miről beszélgettek, s mire kötelezte el Romániát. Eladta Romániát, vagy csak egy részét adta 

el? Nos, ma megkaptuk a választ. Akkori információim bebizonyosodtak. Az RMDSZ-nek 

segítenie kell Ciolacut, hogy négy megyében megnyerje a választásokat, majd később, amikor 

Ciolacu úr Románia elnöke lesz - ahogy ő szeretné, én nem kívánom ezt - autonóm státust fog 

adni ezeknek a megyéknek” - nyilatkozta Adrian Cozma a Digi 24-nek. 

 

Kicsi az esélye az európai parlamenti és a helyhatósági választások 

összevonásának?  
2024. január 30. – maszol.ro 

Sajtóértesülések szerint kicsi az esélye annak, hogy a szociáldemokraták elfogadják a Nemzeti 

Liberális Párt (PNL) javaslatát az európai parlamenti és a helyhatósági választások 

összevonását. Kedden erről is egyeztet a Szociáldemokrata Párt. Hétfőn a koalíciós pártok a 

választások időpontjáról is tárgyaltak. Marcel Ciolacu miniszterelnök a megbeszélések után azt 

mondta, „nincs szó prioritásról és valamiféle politikai érdekről” az ügyben. Sajtóértesülések 

szerint ugyanakkor ezen a héten a koalíciós pártok szeretnék lezárni a választások 

menetrendjének kérdését. Az RMDSZ nem támogatja a PNL javaslatát, mely szerint az európai 

parlamenti választásokkal egy időben – június 9-én – tartanák a helyhatósági megmérettetést 

is. Csoma Botond, a szövetség képviselőházi frakcióvezetője szerint egy ilyen megoldás káoszt 

okozna az önkormányzatokban. Arra emlékeztetett, hogy az önkormányzati képviselők és a 

polgármesterek mandátuma szeptemberben jár le, egy júniusi választással három hónapos 

„párhuzamos valóság” alakulna ki, mivel a hivatalban lévő településvezetők, tanácsosok mellett 

megjelennének az újonnan megválasztottak.  

 

Korrupcióellenes erőfitogtatás a háromszéki prefektúrán: hallgat a DNA, mesél a 

prefektus 
2024. január 30. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Két héttel azután, hogy lerohanták a háromszéki prefektúrát és Ráduly István prefektus 

otthonát, a Korrupcióellenes Ügyészség (DNA) még mindig nem szolgált semmilyen hivatalos 

tájékoztatással a házkutatásokról és ellenőrző akcióról. Idei első sajtótájékoztatóján, kedden 

Ráduly István prefektus felidézte a január 16-án történt eseményeket és elmondta: úgy tudja, 

egyelőre úgynevezett in rem kivizsgálás folyik, azaz azt vizsgálják, hogy egyáltalán történt-e 

valamilyen törvénybe ütköző cselekedet, nincs szó arról, hogy valakit, valamivel 
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https://maszol.ro/belfold/Ciolacu-negy-erdelyi-megye-autonomiajat-igerte-Orbannak-allitja-a-PNL-s-Cozma
https://maszol.ro/belfold/Kicsi-az-eselye-az-europai-parlamenti-es-a-helyhatosagi-valasztasok-osszevonasanak
https://maszol.ro/belfold/Kicsi-az-eselye-az-europai-parlamenti-es-a-helyhatosagi-valasztasok-osszevonasanak
https://maszol.ro/belfold/Korrupcioellenes-erofitogtatas-a-haromszeki-prefekturan-hallgat-a-DNA-mesel-a-prefektus
https://maszol.ro/belfold/Korrupcioellenes-erofitogtatas-a-haromszeki-prefekturan-hallgat-a-DNA-mesel-a-prefektus


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 31. 

. 

 

gyanúsítanának. Meggyőződése, hogy a Kovászna megyei prefektúrán mindenki törvényesen 

járt el, mondta a kormánybiztos.  

 

Várhatóan jövőben sem működhet különálló tanintézményként a katolikus iskola 

Marosvásárhelyen  
2024. január 30. – szekelyhon.ro 

Szinte biztos, hogy a következő tanévben sem működhet önálló iskolaként a marosvásárhelyi 

római katolikus felekezeti gimnázium, miután a tanügyminisztérium egyetértett a 

tanfelügyelőséggel: nem indokolt, hogy a katolikus osztályok kiváljanak a Bolyai Farkas 

Gimnáziumból, és önálló tanintézményként működjenek. Mint Frunda Csenge, az RMDSZ 

önkormányzati frakcióvezetője az ülésen elmondta, a minisztérium a megyei tanfelügyelőség 

álláspontját erősítette meg a katolikus osztályok kiválása ügyében. Más, a városi önkormányzat 

által kért, szakiskolákra vonatkozó változást sem hagytak jóvá. Frunda Csenge elmondta, hogy 

az RMDSZ-es képviselők nem szavazzák meg a tanfelügyelőség által elküldött, a 2024-2025-ös 

tanévre vonatkozó iskolahálózatot tartalmazó határozattervezetet. Többek között azért, mert 

az nem tartalmaz választ az önkormányzat azon kérésére, hogy számolják fel a Constantin 

Brâncuși Szakiskolát. Frunda Csenge azt is hangsúlyozta, hogy amennyiben a helyi tanács nem 

fogadja el az új iskolahálózatot, akkor a korábban elfogadott marad érvényes. 

                   
Milyen lehet a kisebbségi törvény? 
2024. január 30. – Bumm.sk 

A 2020 utáni kormányok programjában szerepelt egy kisebbségi törvény elfogadása, ám erre 

nem került sor. A tavaly felálló kormány nem tett ilyen vállalást, január 26-án mégis erről 

tárgyalt Robert Fico kormányfő és Horony Ákos kisebbségi kormánybiztos, illetve a Magyar 

Szövetség elnöke, Forró Krisztián. Horony Ákos elmondta, hogy még hosszú az út a 

törvényelőkészítési tárgyalásokig, amely után eldől, sikerül-e további jogbővítéseket elérni. 

Buvoszky László, volt kisebbségi kormánybiztos törvényjavaslatát jó alapnak tartja, azonban a 

tervezet megakadt a minisztériumok ellenállásán, ezért újra kell indítani a tárgyalásokat az 

egyes tárcákkal. Továbbá a tárgyalásokon javasolta a nemzeti kisebbségi ügyek magasabb 

rangra emelését, hogy a bizottság megkapja a tanácsi szintet. A kormányfő elfogadta a felkérést 

és pozitívan reagált a további javaslataira is. 

 

Bihari Antal, televíziós és díjalapító 
2024. január 30. – Ma7.sk 

Az esztergomi Körzeti Televízió és az országos rangú Szent István-díj alapítása is a szőgyéni 

gyökerekkel rendelkező Bihari Antalhoz köthető, aki családjával Esztergomban él. 

Televíziójával máig összeköti a Duna jobb és bal partját. A magyarságot összekovácsoló 

munkásságáért 2011-ben megkapta a megyei Príma Díjat, 2016-ban pedig a köztársasági elnök 

Magyar Arany Érdemkeresztjét. Mostanában együttműködnek a Párkányi Városi Televízióval, 
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az ő felvételeiket is leadja a KTV azzal a céllal, hogy tájékoztassa az anyaországot a felvidéki 

eseményekről. Tervei közt szerepel 2038-ra, Szent István királyunk halálának 1000. 

évfordulójára, a Szent Antal-dombon egy 27 méter magas szobornak - ami százszorosa az 

államalapító szent királyunkat ábrázoló díj méretének - az elkészítése. 

 

Hogy természeti örökségünk megmaradjon 
2024. január 30. – Ma7.sk 

A 2019-ben alakult Zöld Örökség polgári társulás célja egyrészt megőrizni a Csallóköz északi 

részén húzódó Tőkési-ág páratlan ökoszisztémáját. Az idők folyamán a Kis-Duna régi 

mellékágát a klímaváltozás, továbbá a múlt rendszerben telepített idegenhonos fák 

megváltoztatták, ráadásul a manuális tisztítás elmaradása miatt az ág vize eliszaposodott. A 

természetvédelem helyi illetékese (CHKO Dunajské Luhy – Dunai ártéri erdők Tájvédelmi 

Körzet) a térséggel kapcsolatban úgy fogalmazott: “Ha tíz éven belül nem nyúl hozzá senki, 

akkor teljesen kiszárad.” Ennek a mondatnak a hatására alapították meg a polgári társulást, 

amely jelenleg egy, a Norvég Alapnál kiírt, 1 millió euró értékű pályázatból finanszírozva 

dolgozik a táj megmentésén. 

 

Szegab – évzáró a kultúrház presszójában 
2024. január 30. -  Felvidék.ma 

A kultúrház presszójában tartotta évzáró gyűlését a bátorkeszi Szegab Polgári Társulás. Gyöpös 

István, a Szegab PT elnöke elmondta, örömmel tapasztalják, hogy egyre több fiatal csatlakozik 

a borkészítők népes táborához, ezzel is éltetve a borkultúrát. Hároméves kényszerszünet után 

május 5-én és 6-án rendezték meg a szőlődűnék között tartott hangulatos borfesztivált, több 

ezer látogatóval, számos koncerttel, programmal, majd a borbált és a borversenyt. Egyre 

nagyobb hangsúlyt kap a borturizmus és a borkultúra, mint a vidékfejlesztés egyik lehetséges 

eszköze.  

 
Február 6-án tartják a szerbiai köztársasági képviselőház alakuló ülését 
2024. január 30. – PannonRTV 

Napirenden szerepel majd például a képviselők mandátumának hitelesítése, a házelnök és a 

képviselőház alelnökeinek megválasztása. Február 6-án, 10 órától tartják a szerbiai 

köztársasági képviselőház alakuló ülését. Napirenden szerepel majd a képviselők 

mandátumának hitelesítése, a házelnök és a képviselőház alelnökeinek megválasztása, a 

főtitkár kinevezése, a munkatestületek tagjainak megválasztása, valamint a nemzetközi 

szervezetek munkájában részt vevő állandó parlamenti küldöttek megválasztása is. 
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A razzia áldozataira emlékeztek Óbecsén 
2024. január 30. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

82 évvel ezelőtt, január 27-én Óbecsén közel 250 szerb, zsidó és roma lett a razzia áldozata. A 

Tisza-parti vesztőhelyen ma emlékeztek meg az ártatlan áldozatokról. Csaknem 250 név 

hangzott el délben a zsilip melletti emlékhelyen – 1942. január 27-én ennyien lelték halálukat 

Óbecsén a jeges Tiszában. Dr. Vuk Radojević polgármester ünnepi beszédében azt emelte ki: a 

megbocsátás nem felejtés, hanem a boldogabb jövő építésének a záloga. Dr. Vuk Radojević, 

Óbecse polgármestere: „Óbecse erősnek mutatkozott abban az elhatározásban, hogy nemet 

mond a gyűlöletre, és hogy az elfogadás és a különbözőség tiszteletének útjára lép. Ma büszkén 

mondhatjuk el, hogy nap mint nap ápoljuk a jószomszédi viszonyokat, és tiszteljük egymást 

nemzettől, vallástól, bőrszíntől vagy más jellemzőtől, illetve nézettől függetlenül.”  
 

Megnyílt az új Turisztikai Információs Központ Szabadkán 
2024. január 30. – PannonRTV 

Az intézményben az idegenforgalmi tájékoztatás mellett jegypénztár is működik majd, ahol 

meg lehet vásárolni a belépőjegyeket a városban tartandó koncertekre, és más rendezvényekre. 

Emellett ajándékbolt is lesz a helyiségben, hasonlóképpen, mint régen. Kezdetben 9-től 17 

óráig tartanak nyitva, de ahogyan majd bővül a tevékenységi körük, úgy a nyitva tartás is 

hosszabbodik, terveik szerint egészen 20 óráig. Hétvégeken egyelőre 9-től 13 óráig állnak a 

látogatók rendelkezésére. A projekt összértéke több mint 10 millió dinár. Aleksandar 

Medaković, Szabadka Város Idegenforgalmi Szervezetének igazgatója: „Magát a projektet, 

mint láthatják, úgy képzeltük el, hogy korszerű, és elsősorban funkcionális létesítmény legyen 

az elsődleges turisztikai kínálat és a városba látogatók szolgálatában. 

 

Bemutatták Szabadkán a női vállalkozók digitális platformját 
2024. január 30. – PannonRTV 

Egyre bővül, már a régió nyolc országára terjed ki. Bemutatták Szabadkán a női vállalkozók 

digitális platformját. Az ötletadó és az alapító Indira Popadić, aki a Start-Up Akadémián való 

részvétel után hozta létre a platformot. Először a szerbiai női vállalkozók csatlakoztak hozzá, 

majd egyre bővült, és most már a régió nyolc országára terjed ki, a tagság 1500 fő, a 

tevékenységek száma pedig 77. A platform bemutatását a Tartományi Gazdasági és 

Idegenforgalmi Titkárság támogatta. A női vállalkozókat egyébként is segítik, tavaly több mint 

20 millió dinárral ösztönözték a nők vállalkozóvá válását. Idén a pályázat február 2-án jelenik 

meg. 

 

Télűzés Padén 
2024. január 30. – Magyarszo.rs 

A padéi Takáts Rafael Magyar Kultúrkör eszméje szerint nemcsak ápolni és megőrizni kell a 

hagyományokat, régi szokásokat, hanem azokat aktívan élni is kell. Ezen hagyományápolás 

egyik alappillére, amelyet minden évben megszerveznek, a télűző farsangi felvonulás, amikor 

a falu idősebbjei és fiataljai a legkülönbözőbb színes jelmezekbe öltözve, minél nagyobb 
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hangzavart keltve igyekeznek elűzni a hideg telet. Az idei farsangi felvonulásra szombaton 

került sor, és hagyományosan a kultúrkör udvarából indultak. A felvonulás végén elégették a 

telet jelképező kiszebábot, a gyerekek lekváros farsangi fánkot ettek és teát ittak, míg a 

felnőttek forralt borral melegedhettek fel. Ezúttal is díjazták a három legszebb jelmezt. A 

legjobb jelmezek viselői többek között Szabácsi Leon és Dávid voltak, akik kis bagolynak és 

kakukkórának öltöztek, Véber Maja muffinjelmezt viselt, míg Jenei Márk méhészöltözetét is 

ötletesnek találták. 

               
Dmitro Kuleba a Telexnek: A magyar–ukrán viszonyban minden probléma az 

orosz agresszióra vezethető vissza 
2024. január 30. – Telex 

Fontosnak tartja, hogy Szijjártó Péter hangsúlyozta kiállását Ukrajna területi egysége és 

szuverenitása mellett, mondta a Telexnek a magyar külügyminiszterrel folytatott tárgyalásai 

után Ungváron adott interjúban Dmitro Kuleba ukrán külügyminiszter. Szerinte Ukrajna EU-

tagsága biztonságpolitikai, gazdasági és a magyar kisebbség szempontjából is egybeesik 

Magyarország stratégiai érdekeivel. Arról is beszéltek, hogyan tudna Ukrajna együttműködni 

a Mollal a magyar energetikai érdekek figyelembe vételével. A Kárpátaljára igényt tartó 

Toroczkai László kijelentésére utalva azt mondta, nem engedhetik meg, hogy bármelyik 

oldalról érkező radikális kijelentések megzavarják a kétoldalú kapcsolatokat. Orbán Viktort és 

Szijjártó Pétert pedig nem orosz-, hanem magyarpártinak tartja. 

 

A magyar közösség vezetőivel találkozott Szijjártó Péter 
2024. január 30. – Kárpátalja.ma 

A kárpátaljai magyar közösségek képviselőivel is találkozott Szijjártó Péter magyar 

külügyminiszter január 29-én Ungváron. Az eseményen jelen volt Andrij Jermak, az Elnöki 

Hivatal vezetője és Dmitro Kuleba ukrán külügyminiszter is. Andrij Jermak megköszönte a 

magyar közösség támogatását, és tolmácsolta Volodimir Zelenszkij elnök üdvözletét. – A 

magyar közösség vezetői az ország jövője szempontjából sorsdöntő pillanatban nyilvánosan 

fordultak Charles Michelhez, az Európai Tanács elnökéhez és Orbán Viktorhoz, Magyarország 

miniszterelnökéhez, hogy támogassák az Ukrajna uniós csatlakozásáról szóló tárgyalások 

megkezdéséről szóló döntést. A Kárpátalján élő magyar nemzeti közösség képviselői Ukrajna 

állampolgárai és az ukrán társadalom szerves tagjai. Ukrajna Alkotmánya értelmében egyenlő 

polgári, politikai, társadalmi, gazdasági, kulturális és szociális jogok és szabadságok 

garantáltak számukra, mint a többi, nemzeti közösségekhez tartozó állampolgárnak, etnikai 

származástól függetlenül – hangzott el a találkozón. 
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Visszakaphatják-e a kárpátaljai magyarok a 2015 után elvett jogaikat? Dunda 

Györgyöt kérdeztük 
2024. január 30. – Ma7.sk 

Szijjártó Péter és Dmitro Kuleba hétfői ungvári tárgyalása kapcsán Dunda György, a Kárpáti 

Igaz Szó lapigazgatója a Ma7-nek elmondta, a legnagyobb eredménynek azt látja, hogy nem 

mélyült tovább a szakadék, amelyben a magyar-ukrán kapcsolatok vannak. A találkozón arról 

döntöttek, egy kormányközi bizottságot állítanak fel, amelynek tíz napos határidőt szabtak a 

vitás kérdések rendezésére. Megjegyezte, az elmúlt években már több ilyen munkabizottság 

volt eredménytelen, azonban a magyar fél reakcióiból arra lehet következtetni, hogy Orbán 

Viktor kijevi látogatására reálisan azt követően kerülhet sor, ha a kárpátaljai magyar közösség 

maradéktalanul visszakapja a 2015 után elvett jogait.  

 

Az ukrán-magyar kapcsolatok javulására számítanak a kárpátaljai magyarok 
2024. január 30. – Karpat.in.ua 

Az Ukrajna és Magyarország közötti kapcsolatok javulására számítanak a kárpátaljai magyarok 

képviselői, akik a hétfői ungvári miniszteri csúcstalálkozón külön is találkozhattak a két ország 

vezetői politikusaival. A kárpátaljai magyarság számára fontos, hogy visszakapják az oktatási 

és nyelvhasználati jogaikat, emellett pedig abban érdekeltek, hogy a két ország között 

gyümölcsöző legyen a viszony – hangzott el a találkozón. 

 

Ukrán EU-szaklap: Pukkadjon meg az oroszpárti Orbán, de engednünk kell neki 
2024. január 30. - Mandiner 

A Jevropejszka Pravda elismerte, hogy boszorkányüldözést folytatnak a kárpátaljai magyar 

vezetők ellen, de megfejtette a miniszterelnököt is. Szidorenko leszögezi: „a felek között 

objektíve hiányzik a bizalom”, Orbán és Zelenszkij között elképzelhetetlen a barátság. 

Ugyanakkor úgy látja, hogy Ukrajnának engedményeket kell tennie. „Kijevnek meg kell értenie, 

hogy még a jelen helyzetben is, amikor a körülmények megálljt parancsolnak Orbánnak, csak 

akkor lesz ez lehetséges, ha engedményeket teszünk” – elemez Szidorenko. Itt következik az 

elemzés legmeghökkentőbb része, melyben az esetleges konkrét magyar feltételekről esik szó 

– mint kiderült, az ukránok nagyonis jól tudják, mi velük Magyarország problémája. „Budapest 

valószínűleg konkrét garanciákat fog kérni az elfogadott törvény implementációjára”, emellett 

talán felmerül majd „a magyarok KMKSZ pártjának vezetője, Brenzovics László Ukrajnába való 

visszatérésének ügye, aki az Ukrán Biztonsági Szolgálat vele szembeni elég kétséges vádjai 

miatt menekült Magyarországra”. Ilyen nyíltan még Ukrajnában soha nem ismerték be, hogy 

Brenzovics László ellen alaptalan boszorkányüldözés folyt. 

 

Jutalomkirándulás Budapestre 
2024. január 30. – KISZo.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézete a beregszászi 

konzulátus jóvoltából az ősz folyamán első alkalommal szervezett magyarságismereti 
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kalandversenyt a diákok számára. Az igazán érdekes és hasznos vetélkedő fődíja egy kétnapos 

budapesti kirándulás volt, melyre a hétvégén került sor. A nyertes csapat képviselői – 

Kudlotyák Krisztina magyar nyelv és irodalomszakos tanár kíséretében – a magyar főváros 

számos nevezetességét látogathatták meg, jobbnál-jobb programokon vehettek részt. – A két 

nap alatt színházban voltunk, szabadulószobában tölthettünk el vidám perceket, felkerestük a 

Magyar Zene Házát, valamint verses-zenés koncerten szórakoztunk. Mondanom sem kell, 

milyen nagy élmény volt mindez a diákok számára – hangsúlyozta a pedagógus. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. január 30. – Kossuth Rádió 

 

A múlt hét végén fogadta Robert Fico kormányfő a Magyar Szövetség elnökét, Forró Krisztiánt 

és a kisebbségi kormánybiztost, Horony Ákost. Bő egy hónapja foglalta el a hivatalát a jogász 

végzettségű, korábban a Jogsegélyszolgálat munkatársasként megismert Horony Ákos, aki 

nyolc, a kisebbségek mindennapi életével és jogállásával kapcsolatos fontos témát vetett fel a 

miniszterelnöknek.  

 

Brassó megyében megpezsdülni látszik a magyar élet. Ez elsősorban a szervezésre érvényes, 

mert a magyarság nehezen mozgatható. Az asszimiláció lépten-nyomon fenyeget, de az  

RMDSZ Brassó megyei vezetősége igyekszik a kultúra és az oktatás terén is a lehető legtöbbet 

biztosítani- mondta Kirsch Gábor, a RMDSZ megyei elnöke.  

 

A fiatalok jelentik a kárpátaljai magyarság jövőjét, ezért mindent el kell követni, hogy a háború 

minél kevésbé hozza őket hátrányos helyzetbe az oktatás terén.  Orosz Ildikó, a Kárpátaljai 

Magyar Pedagógusszövetség elnöke a háborús hétköznapok apró eredményeiről is beszél.  

 

A Nemzeti Pedagógus Kar és Sonkád község önkormányzata közösen szervezi a Kárpát-

medencei Magyar Pedagógus Szervezetek Találkozóját idén, már 10.alkalommal. A hétvégi 

sonkádi rendezvényen szó volt többek közt a szakképzésről és a pedagógusképzésről is.  

 

A Temes megyei közoktatásban, az alacsony diáklétszám miatt nincs magyar nyelvű 

szakképzés. Ezt próbálja pótolni a temesvári Bartók Béla Líceumban a tíz éve indított ,,Szakma 
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a batyuban” elnevezésű program, amely a magyarul tanuló diákok számára az érettségi 

diploma mellett – vagy helyett – egy szakmában nyújt képzést, jelentős támogatással. A tízéves 

programról az iskola igazgatója, Erdei Ildikó beszélt.  

 

"Oratio, studio et collectio - Az erdélyi református kollégiumok 400 éve" címmel kiállítás nyílt 

hétfőn a marosvásárhelyi Vármúzeumban. A tárlat a gyulafehérvári, nagyenyedi, 

marosvásárhelyi, kolozsvári, székelyudvarhelyi és szászvárosi református kollégiumok 

történetét és tárgyi gyűjteményeit mutatja be, és nem utolsó sorban az egyháznak a 

közoktatásban és a felsőfokú képzésben vállalt meghatározó szerepérét is - mondta a hétfő esti 

ünnepi megnyitón Kolumbán Vilmos József, az Erdélyi Református Egyházkerület 

püspökhelyettese.  

 

A Magyar Kultúra Napja délvidéki programsorozata a hétvégén, Zentán zárult, ahol átadták a 

Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség 2023-as elismeréseit, az Életfa díjakat, valamint 

plaketteket. 


